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ACTA NÚM. 85 
 

Comissió d’Investigació: 
 
Armand Sánchez Bonastre 
Joaquín Ariño Carmona, en substitució de 
Noel Xamena López 
Miguel Chillón Rodríguez 
Michael Creel 
Eduardo José Cunilleras 
Francisco Javier Lafuente i Sancho 
Emilio Luque Fadón  
Iván Martínez Flores 
José Luis Molina González 
Xavier Navarro Acebes 
Salvador Ventura Zamora 

A Bellaterra, a les 9.30 h del dia 1 de 
desembre de 2017, es reuneixen, en sessió 
ordinària, a la sala de juntes del Rectorat i 
sota la presidència del vicerector de Recerca i 
de Transferència, Armand Sánchez Bonastre, 
els membres de la Comissió d’Investigació 
assenyalats al marge. 

 
 
S’han excusat d’assistir a la reunió Robert Carracedo Recasens, Màrius Martínez Muñoz, 
Carme Molinero Ruiz, Adoración Moreno Martínez i Noel Xamena López.  
 
No hi assisteixen Montserrat Claveria Nadal ni Òscar Palacios Bonilla. 
 
Hi assisteixen amb veu i sense vot Gemma Rubí Casals, Anabel Poveda Barbero, cap de l’Àrea 
de Gestió de la Recerca, Maria Àngels Osuna Torres, cap de la Unitat de Gestió de Recursos, i 
Xavier Ariño Vila, responsable de Projectes Estratègics. 
 
Hi actua com a secretari Pedro de Alcántara-García Briones. 
 
 
 
Ordre del dia 
 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior.  
2. Informe dels vicerectors. 
3. Priorització de les sol·licituds presentades a la Convocatòria d’ajuts per a la contractació de 
personal investigador novell FI-2018. 
4. Convocatòria d’ajuts per a estades de curta durada a l’estranger per a becaris de les 
convocatòries PIF UAB. 
5. Sol·licitud de reconeixement del Centre d’Història de la Ciència (CEHIC) com a institut de 
recerca propi. 
6. Discussió del programa de tècnics de suport a la recerca (TSR). 
7. Discussió de la proposta de canvi de la normativa de cànon. 
8. Modificació del Reglament del Centre d’Estudis sobre les Èpoques Franquista i Democràtica 
(CEFID). 
9. Assumptes de tràmit. 
10. Torn obert de paraules. 
 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
   
La Comissió d’Investigació acorda, per assentiment, aprovar l’acta corresponent a la 
sessió de 18 de setembre de 2017. 
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2. Informe dels vicerectors 
 
El president informa de la reunió de l’àmbit de recerca del Consell Interuniversitari de Catalunya 
i en destaca dos aspectes. D’una banda, explica la problemàtica que planteja el model de 
gestió de la biblioteca digital interuniversitària de Catalunya, el qual perjudica la UAB pel 
nombre elevat d’usuaris que té, tot i que es va aconseguir que no augmentessin els costos que 
suposa per a la Universitat. D’altra banda, transmet que es va informar de l’estat del procés de 
valoració de la convocatòria dels grups de recerca, els resultats de la qual s’espera que es 
publiquin al gener de 2018. Així mateix, el president informa que ha sortit la convocatòria María 
de Maeztu i Severo Ochoa. Comenta que aquesta setmana ha assistit a la reunió sectorial de la 
CRUE en matèria de recerca, i en destaca com a qüestions més importants la voluntat del 
Ministeri de promoure una nova convocatòria de prova de concepte; la possibilitat que la nova 
Llei de patents (Llei 24/2015, de 24 de juliol) obre a les universitats per reconèixer l’activitat 
investigadora dels tècnics de suport a la recerca, la qual cosa implicaria la seva incorporació 
als grups de recerca en els projectes finançats pel Ministeri d’Economia; el repte que suposa 
l’entrada en vigor al mes de març de la nova Llei de contractes del sector públic (Llei 9/2017, de 
8 de novembre); la problemàtica que planteja la nova forma de computar els costos indirectes 
que segueix el Ministeri –assignant un import per persona dedicada al projecte, d’acord amb 
una divisió entre el cost del projecte i tot el personal de l’entitat beneficiària, en lloc del personal 
efectivament destinat al projecte. A més, informa sobre la convocatòria UAB, l’endarreriment del 
programa Talent i les places cofinançades. En aquest sentit, expressa que la idea era que 
l’AGAUR la valorés, motiu pel qual explica que per a la propera edició es farà d’una altra 
manera.   
 
El president dona la paraula al vicerector d’Innovació i de Projectes Estratègics, que informa 
que properament s’engegarà l’activitat divulgativa a l’Associació Àmbit B30. En relació amb els 
serveis cientificotècnics, el vicerector explica que dilluns es presentarà per a aprovació de la 
Comissió de Transferència de Coneixements i Projectes Estratègics la reorganització i la 
posada en marxa d’un nou model de gestió dels serveis. També transmet que la Generalitat ha 
deixat de finançar els grups TECNIO, la qual cosa ha impulsat la creació d’una associació de 
42 grups, en què es valora l’impacte que suposen per al mercat (indústria), els quals es troben 
al sector productiu. En aquest sentit, el vicerector considera que entre la universitat, Eurecat i la 
indústria hi ha un espai on tenen raó de ser aquests tipus de grups de transferència 
tecnològica. En relació amb el Pla estratègic de la Universitat, el vicerector exposa que en 
l’actualitat s’estan duent a terme reunions temàtiques amb diferents agents i que la intenció és 
elaborar un document de consens per al mes de maig de 2018.  
 
El president obre un torn de paraules i s’inicia un debat intens sobre la nova fórmula emprada 
pel Ministeri per calcular els costos indirectes dels projectes, la forma més adequada de 
rebatre-la i els possibles efectes que pot tenir en la petició de futurs projectes. 
 
 
3. Priorització de les sol·licituds presentades a la Convocatòria d’ajuts per a la contractació de 
personal investigador novell FI-2018 
 
 
El president informa que mitjançant la Resolució EMC/2199/2017, de 14 de setembre, es va 
obrir la Convocatòria dels ajuts destinats a universitats, centres de recerca i fundacions 
hospitalàries per contractar personal investigador novell per a l’any 2018 (FI). En aquest sentit, 
afegeix que en data 18 de setembre de 2017 la Comissió d’Investigació va aprovar els criteris 
de priorització, els quals van ser ratificats posteriorment per la Generalitat de Catalunya. Així 
mateix, explica que, d’acord amb l’article 8.2 de la Convocatòria, l’Àrea de Gestió de la Recerca 
ha instruït l’expedient. A més, exposa que al seu dia es va aprovar una llista prioritzada 
provisional dels candidats (annex 1), la qual va ser publicada, i es va obrir el tràmit 
d’al·legacions. Informa que, un cop substanciat, s’eleva a la Comissió perquè aprovi la llista 
prioritzada definitiva dels candidats (annex 2). Per acabar, el vicerector explica que enguany la 
UAB no ha seguit les notes de valoració dels SRG realitzades per la Generalitat, perquè era 
molt antiga.  
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En el torn obert de paraules es constata que serà una necessitat abordar amb temps el nou 
model de puntuació per a successives edicions de la Convocatòria FI.  
 
Per tot això, a la vista de les consideracions anteriors, a proposta del vicerector de Recerca i de 
Transferència, la Comissió d’Investigació aprova, per assentiment, el següent:  
  
PRIMER.- Aprovar la proposta de priorització de les sol·licituds de beques FI-DGR per al 
2018 d’acord amb el llistat incorporat en el document núm. 2. 
 
SEGON.-  Comunicar els presents acords al vicerector de Recerca i de Transferència. 
 
TECER.- Publicar la llista prioritzada de candidats definitiva i notificar la present 
resolució a la Generalitat de Catalunya.  
 
 
4. Convocatòria d’ajuts per a estades de curta durada a l’estranger per a becaris de les 
convocatòries PIF UAB. 
 
El president informa que, al igual que en anys anteriors, és voluntat de l’equip de govern  
promoure una nova Convocatòria d’estades de curta durada a l’estranger per a becaris/es de 
les convocatòries PIF UAB d’acord amb les bases que s’aporten com a annex núm. 3. 
  
Per tot això, a la vista de les consideracions anteriors, a proposta del vicerector de Recerca i de 
Transferència, la Comissió d’Investigació aprova, per assentiment, el següent:  
 
PRIMER.- Aprovar la Convocatòria d’ajuts per a estades de curta durada a l’estranger per a 
l’any 2018 per als/les becaris/es de les convocatòries PIF UAB d’acord amb les bases 
establertes a l’annex núm. 3. 
 
SEGON.- Encarregar a la vicerector de recerca i de transferència l'execució i el seguiment 
d’aquests acords. 
 
TERCER.- Comunicar els presents acords al vicegerent de recerca, per tal que porti a terme les 
mesures necessàries per a fer-los efectius. 
 
 
5. Sol·licitud de creació institut propi (CEHIC). 
  
El president informa que en sessió de 28 de juny de 2017 la Comissió d’Investigació va avaluar 
positivament l’activitat del CEHIC com a Centre d’Estudis i de Recerca. Vistes les dimensions i 
activitat científica desenvolupada pel CEHIC justificades a la memòria científica, la qual conté el 
projecte de Reglament (annex núm. 4), és interès de la seva direcció ser reconegut com a 
Institut Propi de Recerca, d’acord amb l'article 25 i següents dels Estatuts de la UAB.  
 
Seguidament presenta als directors del CEHIC que s’incorporen a la reunió, la doctora Annette 
Mülberger Rogele i el doctor Xavier Roqué Rodríguez qui fan una exposició de l’actual CEHIC, 
parlant de la seva historia, de la seva composició, ubicació, activitat acadèmica i científica, 
publicacions, programa de post-grau, doctorat industrial (conveni UAB-GRIFOLS), comunicació 
i transferència de coneixements, funció i aspiració del nou institut. 
 
Per tot això, a la vista de les consideracions anteriors, a proposta del vicerector de Recerca i de 
Transferència, la Comissió d’Investigació aprova, per assentiment, el següent:  
 
PRIMER.- Proposar al Consell de Govern impulsar el procediment estatuari per 
reconèixer el Centre d’Història de la Ciència (CEHIC) com a institut d’investigació propi 
de la UAB d’acord amb la memòria científica que incorpora el projecte de Reglament 
(annex núm. 4).  
 
SEGON.- Elevar aquesta al Consell Social per tal que exerceixi les seves competències. 
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TERCER.- Encarregar el vicerector de Recerca i de Transferència l'execució i el 
seguiment d’aquests acords. 
 
QUART.- Comunicar els presents acords al vicegerent de recerca, per tal que porti a 
terme les mesures necessàries per a fer-los efectius. 
 
 
6. Discussió del programa de tècnics de suport a la recerca (TSR) 
 
El president informa que fa més de deu anys que a la UAB hi ha al voltant d’un centenar de 
tècnics de suport a la recerca (TSR), que van accedir a aquest lloc de treball de forma 
competitiva. Explica que aquests TSR es van incorporar a alguns grups per a un període de 
tres anys i que, passat aquest termini, van sol·licitar un altre cop ser adscrits al grup. El 
president concreta que això comportà que bona part d’aquests TSR tinguin contractes indefinits 
no fixos que estan assignats a un grup. Tanmateix, reconeix que no s’ha fet cap control ni dels 
TSR ni dels grups. En aquest sentit, el president explica que, actualment, hi ha casos en què 
no es justifica que un grup tingui un tècnic i que, per contra, hi ha grups que ara necessiten un 
tècnic i la UAB no ho pot assumir (el repartiment del finançament és de 70%-30%). Per tant, el 
president transmet que caldria actualitzar la fotografia dels TSR (i determinar la necessitat que 
en tenen els grups), la qual haurà d’anar enllaçada amb la valoració que faci la Generalitat dels 
grups SGR. D’altra banda, afegeix que s’ha de determinar la fórmula d’enquadrament d’aquests 
TSR al grup en què se’ls vulgui adscriure: via mobilitat o, en el seu cas, convocatòria 
competitiva incrementant recursos per assumir aquest personal. Així mateix, exposa que, 
paral·lelament, els sindicats estan gestionant amb la Gerència de passar aquests TSR a capítol 
I, de manera que formarien part d’una borsa que donaria servei a diferents grups temporalment 
(blindant el cofinançament).  
 
Una vegada explicada la situació, el president obre un torn de paraules per copsar el punt de 
vista dels membres de la Comissió. Diferents membres consideren essencial definir el mapa de 
necessitats de TSR per part dels grups i els requisits –en funció del nombre d’investigadors i el 
nivell d’activitat del grup– exigibles als grups per poder adjudicar-los un TSR; plantegen la 
possibilitat que diversos grups comparteixin un TSR; expressen que cal determinar l’assignació 
dels TSR a grups en cas que es consolidin, i plantegen la possibilitat que donin servei també 
als departaments. 
 
El president finalitza el debat comprometent-se a preparar una fitxa i enviar-la a tots els 
responsables d’un TSR per esbrinar la tipologia d’activitats a la qual es dediquen per ajudar a 
prendre decisions i deliberar amb les conclusions en properes reunions de la Comissió. 
 
 
7. Discussió de la proposta de canvi de la normativa de cànon 
 
El president informa que l’Equip de Govern té la voluntat de modificar la normativa de cànon 
relativa a l’activitat docent de postgrau. Explica que en l’actualitat existeix un cànon que 
s’ingressa a favor de la unitat promotora per l’activitat docent de postgrau, i que correspon a un 
30% si es fa dins l’àmbit de la UAB, un 25% si es fa en el campus en una entitat de l’esfera i a 
un 22% si l’activitat es porta a terme fora de la UAB. En relació amb l’activitat de transferència 
tecnològica i del coneixement, explica que existeix un cànon de despeses generals o overhead 
del 21% que es queda la Universitat pel concepte de despeses indirectes, del qual el 9% es 
reparteix entre l’investigador promotor i l’estructura de recrea al qual està adscrit, a raó del 70% 
i el 30%, respectivament. El president matisa que recentment s’ha rebaixat el 21% del cànon a 
un 12% quan l’ingrés per transferència de tecnologia o dels coneixements prové d’un projecte 
ERC.  
 
El president segueix explicant que la reforma en la qual s’està treballant preveu assimilar el 
cànon de docència amb el de recerca i planteja als membres de la Comissió si consideren 
interessant també canviar la regulació actual del cànon de despeses generals de transferència 
de tecnologia i coneixements. S’inicia un debat entre els assistents, en què es proposa que la 
baixada del 21% al 12% recentment aprovada no es limiti als projectes ERC, sinó que s’apliqui 
a tots els que impliquin grans ingressos per a la UAB; que el percentatge del cànon destinat a 
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retorn vagi a favor de les estructures de recerca; que hi ha d’haver partides que podrien quedar 
exemptes de l’aplicació del cànon (com les despeses de personal); que a l’hora d’aplicar el 
cànon es tingui en compte el destí que l’investigador dona als ingressos obtinguts per l’activitat 
(si els inverteix en estructura o se’ls queda ell mateix). 
  
El president finalitza el debat indicant que es treballarà en la modificació del cànon de 
despeses generals de transferència de tecnologia i coneixement seguint la proposta que s’està 
elaborant, en el sentit d’exonerar el cobrament del cànon en despesa de contractació de 
persones i d’igualar el cànon del 12% per a altres projectes que aportin gran sumes de diners a 
part dels ERC. 
 
 
8. Modificació del Reglament del Centre d’Estudis sobre les Èpoques Franquista i Democràtica 
(CEFID) 
 
El president informa que el Consell de Govern de la UAB va aprovar en data 18 d’abril de 2008 
el Reglament del Centre d’Estudis sobre les Èpoques Franquista i Democràtica (CEFID). 
Afegeix que en data 20 de juny de 2017 el Consell de l’esmentat CEFID va aprovar la proposta 
de modificació del seu Reglament (annex 5). Explica que el canvi principal afecta el nom del 
centre, que passarà a anomenar-se Centre d’Estudis sobre Dictadures i Democràcies (CEDID). 
En aquest sentit, afegeix que s’ha adaptat el text al que estableix el Reglament marc de centres 
de recerca propis pel que fa al sistema de funcionament del òrgans col·legiats. 
 
Per tot això, a la vista de les consideracions anteriors, a proposta del vicerector de Recerca i de 
Transferència, la Comissió d’Investigació aprova, per assentiment, el següent:  
 
PRIMER. Informar favorablement de la proposta de modificació del nom del Centre  
d’Estudis sobre les Èpoques Franquista i Democràtica (CEFID) que passarà a denominar-
se Centre d'Estudis sobre Dictadures i Democràcies (CEDID). 
 
SEGON. Informar favorablement la proposta de modificació del  Reglament del  Centre  
d’Estudis sobre les Èpoques Franquista i Democràtica (CEFID) en els termes de l’annex 
núm. 5. 
 
TERCER. Elevar els acords anteriors al Consell de Govern perquè exercici les seves 
competències. 
 
QUART. Encarregar al vicerector de Recerca i de Transferència l’execució i seguiment 
d’aquest acords. 
 
 
9. Assumptes de tràmit 
 
El president informa que recentment la Fundació Institut d’Investigació Germans Trias i Pujol ha 
incorporat una investigadora que a la UAB li interessa que es reconegui com a investigadora 
vinculada a la universitat (IVU). En aquest sentit, el president explica que aquest punt 
properament és passarà per la Comissió de Personal Acadèmic, tal com estableix la normativa. 
 
 
10. Torn obert de paraules 
 
El senyor Luque sol·licita que els departaments tingui la facultat d’optar per admetre becaris de 
programes de quatre anys, en lloc de tres, ja que hi ha becaris de països que tenen dret a 
gaudir de beques de quatre anys i aquí només se’ls pot donar la possibilitat de beques de tres 
anys. El president contesta que existeixen dos models de programes de beques: les del 
Ministeri (quatre anys) i les de la Generalitat (tres anys) i que el model europeu està més 
encaminat a tres anys, en lloc de quatre. Tanmateix, el president afirma que traslladarà la 
qüestió al vicerector de Personal Acadèmic. 
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A les 12.30 h, el president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
El secretari         Vist i plau 
          El president 
 
 


	El president informa que mitjançant la Resolució EMC/2199/2017, de 14 de setembre, es va obrir la Convocatòria dels ajuts destinats a universitats, centres de recerca i fundacions hospitalàries per contractar personal investigador novell per a l’any 2...

